

"Behold, This Is Our God, We Have Waited For Him"

Today's society is a high-paced society. One gage of customer service is waiting time, ranking organizations on their speed of service. This social norm has been embedded into many, especially children and youth. Rushing through everything is a clear indicator of people's impatience, and their intense hatred for waiting.

Looking into the divine right canon, we find this is not the case. Waiting for the Lord is a divine commandment: "'Therefore wait for Me,' says the Lord" (Zephaniah 3:8), and a Biblical commandment: "Rest in the Lord, and wait patiently for Him" (Psalm 37:7). Indeed, it is the heart's desire of a loving God to return from the wedding to find us waiting for Him with longing love, to open to Him immediately, once He comes and knocks (Luke 12:36).

Here, an important question poses itself: why did God not rush to incarnation, crucifixion, and fulfilling redemption once Adam fell? Why did He make generations await His first incarnate coming, and make other generations await His second glorious coming? Why did He make waiting an integral part of the Economy of salvation and spiritual life? Why does He say, "The Lord will wait, that He may be gracious to you" (Isaiah 30:18)? "And now, Lord, what do I wait for" (Psalm 39:7)?

Doubtless, God's entire Economy is in wisdom. Patience is the greatest teacher of **faith**, through which the person undergoes a

"هوذا هذا إلهنا انتظرناه"

مجتمع اليوم هو مجتمع سريع الوتيرة أحد مقاييسه التي يقيس بها جودة الخدمات التي تقدمها مؤسساته هو قصر مدة انتظار العميل حتى يحصل على الخدمة المطلوبة، ومن هنا صارت المؤسسة الأفضل هي الأسرع. هذا المفهوم السائد في المجتمع أسقط في نفوس الكثيرين، خاصة الأطفال والشباب، تعجلاً لكل الأمور يبدو واضحاً في هرولة الجميع وبغضتهم الشديدة للإنتظار.

لكن الحال ليس كذلك في قانون الجودة الإلهي. فإنتظار الرب هو أمر إلهي: "لذلك فانتظروني يقول الرب" (صفنيا ٨:٣)، ووصية كتابية: "انتظر الرب واصبر له" (مز ٧:٣٧)، بل وشهوة قلب إله محب أن يرجع من العرس فيجدنا منتظرينه في شوق المحبة لكي نفتح له للوقت بمجرد أن يجيء ويقرع (لو ٢٦:١٢)

هنا يطرح سؤال مهم نفسه: لماذا لم يتعجل الله في التجسد والصلب وتتميم الفداء بمجرد سقوط آدم؟ لماذا جعل أجيالاً تنتظر مجيئه الأول متجسداً ثم جعل أجيالاً أخرى تنتظر مجيئه الثاني ممجداً لماذا قصد أن يجعل الإنتظار جزءاً لا يتجزأ من تدبير الخلاص والمسيرة الروحية؟ لماذا يقول: "لذلك ينتظر الرب ليتراءف عليكم" (إش١٨:٣٠)؟ "الآن ماذا انتظرت عليكم" (إش٢٠٠٠)؟

مما لا شك فيه أن كل تدبير الله هو بحكمة. الانتظار هو أكبر معلم للإيمان حيث يجتاز من خلاله الإنسان

test of faith in God, until "after he had patiently endured, he obtained the promise" (Hebrews 6:15). Waiting also ignites the flames of longing and love in a person's heart towards God, sidestepping spiritual drought: "My soul waits for the Lord more than those who watch for the morning" (Psalm 130:6); "The desire of our soul is for Your name and for the remembrance of You. With my soul I have desired You in the night (Isaiah 26:8-9). Patience also teaches persistent prayer, clinging to God's promises: "Remember the word to Your servant, upon which You have caused me to hope" (Psalm 119:49).

Since the patriarchs and prophets realized that "those who wait on the Lord shall renew their strength; they shall mount up with wings like eagles, they shall run and not be weary, they shall walk and not faint" (Isaiah 40:31), Jacob declared, "I have waited for your salvation, O Lord" (Genesis 49:18), David cried out, "On You I wait all the day" (Psalm 25:5), Isaiah chanted, "Yes, in the way of Your judgments, O Lord, we have waited for You" (Isaiah 26:8), and many others "not having received the promises, but having seen them afar off [awaited them] were assured of them, embraced them" (Hebrews 11:13).

If you, my beloved reader, are among those who wait on the Lord, like Abraham, Sarah, Zechariah, and Elizabeth, or if you are among those who "were washing their nets" (Luke 5:2), having labored all night long but caught nothing, do not fret, but rejoic: "Nor has the eye seen any God besides You, Who acts for the one who waits for Him" (Isaiah 64:4), "Therefore do not cast away your confidence, which has great reward... for yet a little while, and He who is coming will come and will not tarry" (Hebrews 10:35-37). Then you will shout joyfully with Isaiah the Prophet: "Behold, this is our God; we have waited for Him, and He will save us. This is the Lord; we have waited for Him; we will be glad and rejoice in His salvation (Isaiah 25:9).

إمتحان ثقته بالله حتى أنه "إذ يتأنى ينال الموعد" (عب٢:٥١). الانتظار أيضاء يضرم نار الأشواق والمحبة في قلب الإنسان من نحو الله فلا يدركه الفتور: "نفسي تنتظر الرب أكثر من المراقبين الصبح" (مز١٣٠:٦)، "إلى اسمك وإلى ذكرك شهوة النفس. بنفسي اشتهيتك في الليل" (إش٢٦: ٨-٩). الانتظار هو أيضاء معلم الصلاة اللجوجة المتمسكة بوعود الله: "أذكر لعبدك القول الذي جعلتني أنتظره" (مز٤١١٩٤).

وإذ أدرك الآباء والأنبياء أن: "منتظرو الرب يجددون قوة. يرفعون أجنحة كالنسور. يركضون ولا يتعبون يمشون ولا يعيون" (إش١٤٠) أعلن يعقوب: "لخلاصك انتظرت يا رب" (تك٤٠١)، وصرخ داود: "إياك انتظرت اليوم كله" (مز٥٢٠٥)، وهتف أشعياء: "في طريق أحكامك يا رب انتظرناك" (إش٢٦٠٨)، وآخرون كثيرون: "لم ينالوا المواعيد بل من بعيد نظروها (أي انتظروها) وصدقوها وحيوها" (عب١١٠١١)

فإن كنت أيها القارئ المحبوب من زمرة المدعوين "منتظري الرب" مثل إبراهيم وسارة وزكريا وأليصابات، أو كنت من "غاسلي الشباك" الذين تعبوا الليل كله ولم يصطادوا شيئاء فلا تتضجر بل افرح "فلم ترعين اللهاء غيره يصنع لمن ينتظره" (إش٤٦٤٤)، و"لا تطرح تقتك التي لها مجازاة عظيمة ... لأنه بعد قليل جداً سيأتي الآتي ولا يبطئ" (عب١٠: ٣٧،٣٥) وعندئذ سوف تهتف متهللاً مع أشعياء النبي: "هوذا هذا إلهنا انتظرناه فخلصنا. هذا هو الرب انتظرناه. نبتهج ونفرح بخلاصه" (إش٥٢:٩).